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2 anys de mandat municipal 2019-2021 i

1 ANY A L’ALCALDIA 

Ara fa dos anys, des d’ERC ens vam presentar a
les eleccions municipals amb l’objectiu de trans-
formar Manresa posant per davant les persones.
Després de guanyar les eleccions i amb vuit re-
gidors i regidores, vam fer un acord de coalició 
amb Junts per Manresa per tal de formar un go-
vern fort a la ciutat amb una mirada republicana 
i d’esquerres. Així, al cap d’un any, ERC Manresa, 

de la mà de Marc Aloy i Guàrdia, va recuperar l’al-
caldia 84 anys després de l’últim batlle republicà. 
A la meitat d’aquest mandat, doncs, des d’ERC estem 
convençuts que estem avançant en bona part dels 
nostres objectius i propostes electorals i reiterem el 
nostre compromís amb la ciutat i amb tots vosaltres, 
manresanes i manresans. Un compromís que també 
ho és de país: plegats construïm una nova República.
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Ara fa dos anys que Esquerra 
Manresa va guanyar les 
eleccions municipals i governa 
a la ciutat. I també fa un any 
que Marc Aloy i Guàrdia va 
recuperar l’alcaldia per ERC 84 
anys després.

Com valores aquests anys de govern mar-
cats per la pandèmia?
Des que sóc alcalde res no ha estat “nor-
mal”. Ni el ple d’investidura, ni la Festa Ma-
jor, res de res. Encara no he pogut fer cap 
acte sense la mascareta, sense el gel, sense 
les distàncies. I la nostra acció s’ha enfocat 
prioritàriament a treballar en el Pla de Re-
construcció, en pal·liar les conseqüències de 
la crisi. Tot plegat ha estat un repte que ens 
ha tocat assumir i ho hem fet i ho seguirem 
fem amb tota la força i l’entusiasme de què 
som capaços. Perquè aquest ha estat un any 
excepcional, molt dolorós per a totes aque-
lles persones que han perdut éssers esti-
mats, per les que s’han vist abocades a una 
crisi sense precedents i, també, per aquelles 
que encara no s’havien recuperat de la cri-
si del 2008. De fet, estem parlant pràctica-
ment d’una generació de menys de 40 anys 
que hem patit dues crisis enormes. 

ERC ha recuperat l’alcaldia de Manresa 
després de 84 anys. Què significa per tu?
Un repte i una gran responsabilitat. ERC va 
formar part del govern de la ciutat durant 16 
anys, primer amb Ramon Fontdevila i des-
prés amb Ignasi Perramon com a caps del 
grup municipal. Però ens hem de remuntar 
als anys de la República per parlar d’alcaldi-
es republicanes a Manresa. 
Una república que va durar ben just 45 me-
sos però que va significar una revolució pel 
que fa a l’educació, la justícia social, l’estat 
del benestar, la democràcia i les llibertats 
nacionals. A Manresa aquells governs van 
ser liderats pels alcaldes Joan Selves i Car-
ner, Lluís Prunés i Sató i Francesc Marcet i 
Artigas. Es va iniciar la cobertura del torrent 
de Sant Ignasi, es van inaugurar les pisci-

nes municipals (les primeres del país!), pú-
bliques i per a tothom, un equipament higi-
enista i modern que evitava que la gent es 
banyés al riu, insalubre. També es va apro-
var el pla de Reforma i Eixample dirigit per 
Josep Firmat i Serramalera i el 1934 s’inau-
gurava el Grup Escolar Renaixença un edi-
fici racionalista que representava els valors 
educatius impulsats per la Generalitat i ba-
sats en l’escola única, laica i pedagògica-
ment innovadora. També es va fer un esforç 
enorme per garantir uns serveis socials mí-
nims a tota la població. 
Ara tinc l’honor de ser el primer alcalde re-
publicà després d’aquells Selves, Prunés i 
Marcet que ens van deixar un llegat impres-
sionant. El seu exemple m’esperona a se-
guir treballant per tots aquests valors re-
publicans, per una ciutat per a les persones, 
construïda entre totes, que sigui capaç de 
transformar-se i generar més oportunitats. 
En això estem, des del primer dia, i a això 
esmerçaré tots els meus esforços.

Quins projectes esteu impulsant?
En aquests dos anys de mandat hem tirat 
endavant projectes molt importants. S’ha 
acabat la urbanització de la via Sant Igna-
si i la plaça del Remei. Una obra de més de 
tres milions d’euros que ha transformat ra-
dicalment tot el sector amb uns espais des-
tinats als vianants amplis i arbrats que ens 
permeten anar des del riu fins a la carretera 
del Pont de Vilomara. Una actuació esplèn-
dida, que fa goig, i que ens ha de permetre 
imaginar com hauria de ser, en el futur, la 
transformació d’altres vials de la ciutat com 
les carreteres de Vic i Cardona. També s’ha 
iniciat l’avinguda dels Països Catalans que 
té un import de prop de sis milions d’euros 
i que millorarà notablement la mobilitat als 
sectors est de la ciutat i la connectivitat en-
tre els seus barris, a banda que permetrà re-
duir notablement el trànsit del carrer Sant 
Cristòfol i la carretera del Pont de Vilomara.  
També hi ha molt avançades les obres del 
Museu del Barroc, un equipament que està 
cridat a ser un referent de país.

Quin és el projecte que t’entusiasma més? 
N’hi ha dos que em sembla que són fona-
mentals perquè la ciutat faci un pas qualita-
tiu endavant molt important. Projectes ab-
solutament transformadors. El primer és la 
integració de les vies de Ferrocarrils de la 
Generalitat a l’interior de la ciutat. El soter-
rament de la via ens ha de permetre con-
nectar barris que durant anys han estat se-
parats per una gran barrera i crear noves 
zones verdes i recorreguts per a vianants. 
Espais com els carrers Aragó, Cerdanya, etc. 
i la seva relació amb el Passeig viuran un 
canvi espectacular amb l’aparició de nous 
espais públics i recorreguts que, fins ara, no 
existien. Tenim tant interioritzades anoma-
lies com ara que l’avinguda Abat Oliba acabi 
en un embut, en aquell túnel sota la via del 
carrer Camps i Fabrés, que a vegades costa 
d’imaginar que tot pot ser diferent. Però el 
canvi serà molt important. A més, tot plegat 
ha de ser el primer pas per convertir la línia 
en un autèntic metro per a la ciutat i que 
ens connecti amb la comarca. És una notícia 
extraordinària que FGC aposti per la línia de 
Manresa, i que comenci amb actuacions tant 
importants per a la ciutat. L’altre és proba-

Entrevista a l’alcalde Marc Aloy i Guàrdia

“L’alcaldia és la millor eina per transformar
 la nostra ciutat i fer-ho col·lectivament”
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“L’alcaldia és la millor eina per transformar
 la nostra ciutat i fer-ho col·lectivament”

blement la Fàbrica Nova. Vaig dir que se-
ria la meva obsessió. Després de més de 15 
anys aturat cal posar fil a l’agulla per trans-
formar tot aquest sector i convertir-lo en un 
nou centre per a la ciutat, que ens permeti 
recuperar el patrimoni industrial, crear nous 
espais púbics i un gran parc que no tenim. 
Hi estem treballant de valent i penso que 
estem en condicions de sortir-nos-en. 

Ara que ja tenim feta la urbanització de 
l’entorn de la via Sant Ignasi, el repte més 
important és desencallar tot el sector de 
la Fàbrica Nova, una operació que ha de 
ser radicalment transformadora, des de 
tots els punts de vista. 

Estem convençuts que ens n’hem de sortir.
I, tot plegat, s’ha de fer sempre pensant en 
les persones, perquè ningú es pot quedar 
enrere. Les polítiques socials són també la 
nostra prioritat. Treballem en mesures di-
verses per millorar la situació de l’habitat-
ge a la nostra ciutat. Estem aprovant una 
bateria important de mesures per afavorir 
el lloguer social, per tirar endavant noves 
formes d’habitatges (cooperatives, aliances 
amb entitats, etc.). No és una qüestió fàcil 
i  que no es resol en dos dies, però ens hi 
hem posat i pas a pas volem anar revertint 
la situació, al Centre Històric i al conjunt de 
la ciutat. I també estic content que Manresa 
ja tingui la quarta unitat de trànsit del país, 
per acompanyar les persones transexuals, 
que estiguem milorant el Parc del Cardener 
amb l’enderroc de la Carpa del Riu o que hà-
gim fet un gran esforç per mantenir la Cul-
tura malgrat la situació de pandèmia.

Com enfoqueu els dos propers anys de 
mandat restants?
Crec que és importantíssim treballar en tres 
eixos fonamentals. L’emergència climàtica 
i fer una ciutat més sostenible és impres-
cindible. Aquí tenim reptes molt importants 
com el canvi de model de la gestió de re-
sidus, la transformació de la flota d’auto-
busos per vehicles elèctrics, la producció 
d’energia solar per a l’autoconsum o ser ca-
paços de transformar l’espai públic donant 
molt més espai per als vianants.
L’altre és fer de Manresa una ciutat d’opor-
tunitats que ens permeti fer front a la cri-
si econòmica. I aquí hem de ser capaços de 
captar noves empreses que generin llocs 
de treball qualificat. Ho podem fer al parc 
Tecnològic i, també, al polígon del Pont Nou. 
Dos dels grans reptes que tenim aquest 
mandat. En aquest i en altres temes estem 
treballant projectes ambiciosos, de la mà 
d’empreses i institucions del territori, en un 

moment especialment rellevant perquè arri-
baran fons europeus. Treballar coordinada-
ment les institucions i el teixit empresarial 
és clau per tirar endavant projectes de futur 
des del  punt de vista econòmic. 
I, tot això, ho hem de fer tenint en compte 
que ningú pot quedar enrere, per tant, com 
deia, cal reforçar encara més les polítiques 
socials i, especialment, les destinades a ga-
rantir l’accés a l’habitatge. 
I un esment també per al projecte Manresa 
2022, que estem preparant i que ja ha servit, 
i continuarà servint, per transformar la ciu-
tat i nosaltres mateixos des de molts punts 
de vista. Crec que és un projecte rellevant 
que cal entomar amb positivitat i obertura 
de mires.

Què fa especial Manresa?
Manresa és una ciutat mitjana on pràctica-
ment tenim de tot però, alhora, gaudim d’un 
entorn natural, l’Anella Verda, envejable que 
combina paratges preciosos de bosc i bosc 
de ribera, un secà importantíssim de vinya 
i cereal i un regadiu de més de 500 hectà-
rees que ens abasteix de producte de l’hor-
ta. Una ciutat al cor del país, a una hora de 
tot arreu, que té un teixit social i cultural 
enorme i que ha de jugar un paper 
importantíssim pel reequilibri ter-
ritorial de Catalunya. 

Què ha canviat en el relleu 
d’alcaldia, tot i que el go-
vern sigui el mateix? 
Malgrat que la tripula-
ció és la mateixa hi ha ha-
gut un canvi de lideratge. 
Nou, rejovenit, amb ganes 
d’afrontar reptes im-
portants. M’agrada-
ria saber transme-
tre aquests valors 
de l’esforç, el treball, 
la perseverança, la il-
lusió per transformar 
les coses. És hora de 
posar les llums llargues 
i que tinguem ambició 
col·lectiva per fer un pas 
important endavant. I fer-
ho des d’una mirada d’esquerres, 
republicana, verda i feminista. 

Quines creus que són les teves millors vir-
tuts? I els defectes?
La capacitat de treball, les ganes d’em-
prendre nous reptes, no donar-me mai 
per vençut, l’autoexigència. Em sembla 
que mai no estalvio esforços, hores 
de feina, dedicació. M’agrada seguir 

de prop els projectes. Crec que són virtuts, 
però també es poden convertir en defectes, 
si no estan ben portats. 

Què és el que més t’agrada de ser alcalde? 
I el que menys?
Jo sóc arquitecte. I si una cosa m’ha ense-
nyat aquesta professió que tant m’estimo és 
la capacitat de transformar, de veure sem-
pre una mica més enllà, imaginar la ciutat 
del futur de manera global. I l’alcaldia és la 
millor eina per transformar la ciutat i fer-ho 
col·lectivament. Em motiva molt, i alhora és 
una gran responsabilitat, pensar que pro-
jectes i actuacions que projectem, que acor-
dem, que tirem endavant ara seran impor-
tants per al futur de la ciutat. Per la seva 
gent. I és clar, el contacte amb la ciutadania 
és una de les coses que més m’agrada de 
l’alcaldia. Que ens facin arribar comentaris, 
allò que els agrada i el que no, el que ne-
cessita millorar i el que creuen que fem cor-
rectament. Tant al carrer, als actes, amb les 
entitats, al dia a dia, com també a les xar-
xes, miro d’estar sempre disponible per a 
tothom.

“

“
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Hem publicat un nou protocol d’actuació 
contra el maltractament a la gent gran 
conjuntament amb el Consell Comarcal del 
Bages. 

L’habitatge és un dels drets fonamentals de 
les persones, per això lluitem per oferir les 
millors prestacions a la nostra ciutadania.
Hem incrementat un 60% els habitatges 
socials, hem creat un alberg social per 
a persones sense llar amb 18 places 
concertades a Tomàs Canet i estem 
adquirint pisos mitjançant tanteig i retracte 
per a ús social. També estem implementant 
incentius a petits tenidors per a mobilitzar 
parc d’habitatge buit per a lloguer social i/o 
assequible.  Mantenim el compromís amb la 
masoveria urbana i amb les cooperatives 
d’habitatge. 

Hem estandarditzat tots els departaments 
de l’Ajuntament amb un sol sistema de 
baremació que ens permet unificar les 
dades i els criteris per a la bonificació o 
subvenció de serveis.
Hem posat 200 comptadors d’aigua 
solidaris i hem aconseguit una sentència 
estratègica en relació als comptadors 
solidaris i el dret a l’habitatge.
Hem creat un Consell per a l’Acció i la 
Inclusió Social que treballa els reptes 
socials més estratègics de la ciutat.
Hem fet una diagnosi sobre la situació dels 
joves migrats sols a Manresa i la comarca i 
hem desplegat el projecte Sostre 360 i un 
programa de borsa d’habitatge per a joves 
migrats sols que pretén treballar per a la 
seva futura emancipació i autonomia. 

Una ciutat feminista i diversa
Treballem intensament per incorporar 
la perspectiva de gènere i de diversitat 
afectiva i sexual en totes les polítiques 

Què estem fent? I què farem?
Ara fa dos anys ens vam presentar amb un compromís de treball que podríem definir en tres grans àrees: #CiutatDeTrobada, #CiutatVerda i #CiutatDinàmica

#CiutatDeTrobada

Conveni amb la Sareb 
per a la sessió de 40 

pisos de lloguer social

Una ciutat per a les persones
Com que les persones són al centre de la 
política, hem incrementat el pressupost per 
cobrir les necessitats bàsiques dels infants 
i de les persones grans, amb més atenció 
domiciliària i teleassistència per allargar la 
vida a casa.

 

Hem eixugat la llista d’espera de la 
teleassistència que té 2.000 persones.
Hem seguit amb els arranjaments de la llar 
Hem augmentat el nombre d’usuàries del 
xec servei i hem triplicat el servei de menjar 
a domicili per a persones grans.

També hem creat un projecte estratègic 
PECT BAGESS, conjuntament amb diverses 
institucions, que ha de servir per a fer una 
diagnosi de les necessitats d’atenció a la 
dependència i la cronicitat, un observatori 
de la dependència i generar recursos més 
idonis a nivell d’accessibilitat, tecnologia 
i ajudes tècniques per garantir que les 
persones puguin viure al màxim a casa 
seva.

Abans de la pandèmia vam fer l’estudi 
arquitectònic i econòmic per a la 
construcció i gestió d’una residència per a 
persones grans i un centre d’atenció diürna 
i actualment estem avaluant l’impacte de la 
pandèmia en les residències amb l’objectiu 
d’augmentar el nombre de places públiques 
de residència a la ciutat. 
Seguim treballant perquè Manresa sigui 
ciutat amiga de la gent gran. Vam aprovar 
una moció en contra de l’atenció que 
ofereixen els bancs a les persones grans.

2020

+2.000 
hores

Atenció 
Domiciliària

2021

+4.000 
hores

municipals i celebrem l’obertura de la Unitat 
de Trànsit per acompanyar les persones 
transexuals de la Catalunya Central.
Hem fet formació per incloure la perspectiva 
de gènere a serveis com el CIO, CEDEM, 
l’oficina d’atenció a la ciutadania o la policia 
local i s’han coordinat accions amb tots 
els serveis de l’ajuntament per portar a 
terme les accions del Pla d’Igualtat; com 
programes per afavorir la inserció laboral 
de les dones i l’emprenedoria femenina, 
formacions específiques, la visibilització de 
la perspectiva de gènere en la prevenció 
i promoció de la salut, ajudes socials, el 
foment de l’esport femení o la promoció de 
vocacions científiques i tecnològiques com 
el Premi Dona i Ciència Rosa Argelaguet. 

Seguim el pla de ruta que ens marca el 
Pla d’Igualtat LGBTI. Hem fet diverses 
fromacions sobre diversitat afectiva i 
sexual i formacions específiques al CIO i 
CEDEM. També hem impulsat les següents 
iniciatives:
-Inclusió de criteris de discriminació 
positiva per a persones del col.lectiu LGTBI 
com a plans d’ocupació.
-Creació de l’espai IRIS: espai de trobada 
per a joves LGTBI.
-Impulsar grup de Trans-famílies.
-Adaptar els 
formularis de 
l’Ajuntament per 
incloure l’opció no 
binària en els seus 
formularis i el nom 
sentit per garantir 
els drets de les 
persones trans i no 
binàries.
-Hem fet efectiva 
l’Unitat de Trànsit  
molt reivindicada pel 
col·lectiu.
Tenim el gran 
repte  de crear el 
Nou Pla d’Igualtat de 
Manresa i LGTBI un cop 
feta la valoració que ens 
planificarà les polítiques per 
avançar cap a una igualtat 
real i efectiva.
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-Espais Amics. Transformem els centres 
cívics i les biblioteques de Manresa en 
espais on la ciutadania pot acudir quan 
necessita un suport puntual per ajudar en 
la manifesta dificultat que la pandèmia ha 
fet més evident: l’escletxa digital. 

-Contemporanis. Projecte que impulsa els 
nostres joves artistes d’arts visuals. Amb la 
TAV-CC.

Esports i renovació d’equipaments
Hem  invertit 450.000 euros en la 
renovació de la pista d’atletisme del 
Congost i 420.000 euros més en la 
col·locació de gespa artificial al camp de 
la Mion-Puigberenguer, estem a punt de 
posar-ne al camp de la Balconada i hem 
apostat per l’activitat fisicoesportiva 
segura a l’aire lliure per a persones grans. 
Perquè l’esport és una gran eina d’inclusió 
social. Estem fent un espai per a l’esbarjo 
de gossos al passatge Dante i hem invertit 
436.000 euros en obres de manteniment i 
millores d’escoles així com l’increment de 
la neteja dels equipaments per a poder fer 
front aquest curs escolar.

Ara fa dos anys ens vam presentar amb un compromís de treball que podríem definir en tres grans àrees: #CiutatDeTrobada, #CiutatVerda i #CiutatDinàmica

Espai públic, lloc de trobada
Hem iniciat transformacions notables 
de l’espai públic, fent de carrers i places 
un lloc de trobada, amb la nova Via Sant 
Ignasi, l’enderroc de la Carpa del riu, la 
peatonalització de les Escodines, nous i 
més atractius parcs infantils, i hem iniciat 
el projecte per a la transformació del carrer 
Guimerà en illa de vianants.

- Via Sant Ignasi i Plaça del Remei: s’ha 
capgirat la imatge i la funcionalitat d’una de 
les entrades principals a la ciutat, posant 
el vianant al centre, amb voreres amples 
i arbrades que ens connecta el riu amb la 
carretera del Pont de Vilomara.

- Passeig del riu: amb l’enderroc de la 
Carpa del riu hem recuperat un gran espai 
central del parc del Cardener per al lleure.

- Escodines: s’han repavimentat els carrers 
Escodines i Sant Bartomeu i s’han convertit 
en illa de vianants d’acord amb la proposta 
del veïnat. I el passatge Aiguader ha deixat 
de ser un cul de sac i s’ha connectat a Sant 
Bartomeu. Un exemple de com eliminar 
barreres i lligar carrers i barris.

- Pla de millora de l’espai urbà: seguim 
fent un esforç econòmic, amb un milió 
anual, per posar al dia voreres i calçades, 
però on s’ha fet un salt qualitatiu més gran 
és en la conservació i millora dels parcs 
infantils, amb espais nous i jocs més variats. 

-Anònima: Ja s’ha aprovat el projecte per 
crear una nova zona verda de prop de 
3.000 metres quadrats entre l’Anònima i 
els carrers Puigterrà de Dalt, Llussà i Sant 
Salvador, que permetrà esponjar el nucli 
antic, proporcionar al veïnat més espai de 
lleure i a més, facilitarà el recorregut dels 
vianants cap a la plaça Hospital.

La cultura és segura 
Durant la pandèmia hem estat un referent 
de programació cultural, tant amb quantitat 
com en seguretat i s’han tirat endavant 
diversos projectes. En destaquem els 
següents:
- Espai MM2, una extensió del Museu de 
Manresa, al lapidari de la Reforma. La 
intervenció “El que diuen les pedres callen 
els arbres” de l’artista Jesús Galdón museïtza 
les restes de les esglésies enderrocades el 
1936 i fa visitable l’espai. Un punt important 
per a la memòria històrica de la ciutat i la 
preservació del patrimoni.

- Microscopies. Projecte de land art a 
l’Anella Verda de Manresa, amb obres 
efímeres i altres de definitives.

-Festival VIBRA. Gestat en la seva primera 
edició en plena pandèmia amb Casa de la 
Música, encara la segona temporada amb 
10 concerts de primer nivell al Palau Firal i 
vocació de capitalitat.+1M€

manteniment via pública
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#CiutatVerda

Què estem fent? I què farem?

#CiutatDinàmica

- Jardineria: el nou contracte ha incorporat 
grans millores, amb més personal per les 
èpoques de desbrossades, nous criteris 
ambientals (zero herbicides, manteniment 
d’espais per a la biodiversitat) i una cura 
especial i reforçada per al Parc del Cardener.

- Residus: hem dissenyat conjuntament 
amb la ciutadania com volem que sigui el 
nou model de gestió de residus, estem 
acabant el contracte i preparant-ho tot per 
començar el 2022 amb una petita revolució 
que ens permeti doblar els índexs de 
reciclatge de la ciutat.

- Energies renovables: hem estrenat una 
xarxa de calor a la Balconada alimentada 
amb biomassa, i estem a punt d’instal·lar 
un gran sostre fotovoltaic al mercat   de 
Puigmercadal per dotar d’energia verda 

bona part dels equipaments públics de 
l’entorn. A més, la nova guia per promoure 
la fotovoltaica ha d’ajudar les famílies i 
empreses a fer el pas.

-Obrador compartit: iniciem les obres 
per constituir un obrador on transformar 
els productes agraris dels pagesos de 
la Catalunya Central, per augmentar la 
seva rendibilitat i oferta, fixar població a 
les zones rurals, conservar el paisatge, i 
alimentar-nos de productes sans i amb 
menys petjada ecològica. 

Mobilitat transformadora
La transformació de la ciutat passa per 
repensar la mobilitat, posant els vianants 
al centre, reforçant el transport públic i 
descongestionant els carrers de cotxe, amb 
un gran servei d’autobús, unes calçades on 

La COVID ha deixat una gran petjada i 
una forta crisi social i econòmica que ens 
ha fet reformular accions que voliem fer i 
prioritzar-ne d’altres. D’aquesta necessitat 
en va sortir el Pla de Reconstrucció Social 
i Econòmica de Manresa treballat amb tots 
els grups municipals i agents socials. Hi hem 
destinat 6 milions d’euros dels quals més 
d’un milió han anat destinats a polítiques 
d’ocupació i al voltant d’1,2 milions d‘euros 
en el desenvolupament econòmic de la 
ciutat per pal·liar els efectes de la crisi.

•Ocupació
Hem digitalitzat els serveis per donar 
resposta a les persones usuàries arran de 
l’estat d’alarma. I durant aquest mandat, 
hem aconseguit el següent:
-5.200 persones ateses al CIO i 1.300 noves 
usuàries que busquen feina o millorar la 
que tenen
-600 ofertes de treball gestionades 
d’empreses
-1.525 persones inserides

-Hem donat feina a 140 persones com a 
plans ocupació i a 21 persones més amb   
ajudes directes a les empreses per la 
contractació de persones a l’atur.
-Hem creat 18 programes d’ocupació 
destinats principalment a persones amb 
dificultats d’inserció laboral com joves, 
personés majors de 45 anys a l’atur o amb 
capacitats reduïdes.

Ara, tenim els següents projectes:

-Llar i cures. Projecte per dignificar 
el treball de les cures i la llar, Es fa 
formació, orientació, assessorament per la 
contractació de les treballadores i ajudes 
per la seva contractació.
-Bages treball, talent i tecnologia. 
Invertirem 570.000 euros en la creació 
d’un programa d‘ocupació concertat a 
nivell comarcal per afavorir l’ocupació de 
persones i l’adaptació de les empreses a 
l’economia 4.0.
-Creació de Suport pagès, el nou servei 
d’acompanyament integral de la pagesia 
local.
-Creació de “CEDEM Talent”, un nou 
programa per treballar les competències de 
les persones emprenedores.

•Desenvolupament econòmic
-Manresa Mobile Week 2021. Aquest any 
som per primer cop seu de la Mobile, una 
iniciativa que vol apropar la tecnologia a 
la ciutadania i a la vida quotidiana i que 
situa Manresa en el mapa d’esdeveniment 
tecnològics.
-Hem ofert assessorament sobre línies 
d’ajudes a autònoms, pimes i empreses 
-Hem donat microcrèdits per impulsar nous 
projectes emprenedors
-Hem creat ajudes per dinamitzar l’activitat 
econòmica al centre històric
-Programa Reactiva. Hem creat un servei 
d’acompanyament  a les empreses post-
covid. 
-Hem fet accions per dinamitzar el turisme
-Hem adaptat els mercats municipals a les 
restriccions de la pandèmia per garantir el 
servei a la ciutadania
-Hem dinamitzat el comerç de proximitat 
i local amb una campanya de bons per 
comerços, bars i restaurants
-La supervivència de les empreses que 
s’ha ajudat a crear des del CEDEM  és del 
80%, la millor dada de tots els serveis locals 
d’empresa de la província de Barcelona.
-Hem assessorat a 168 empreses
-Hem organitzat al voltant de 150 
formacions per a emprenedores/es
-Hem donat suport a 11 empreses de més 
de 50 treballadors per elaborar plans 
d’igualtat.

El planeta viu l’emergència del canvi 
climàtic i del declivi de la biodiversitat, i 
a Manresa hi aportarem tot el que estigui 
al nostra abast, oferint un entorn natural 
accessible i biodivers amb una Anella Verda 
que ha esdevingut una de les joies de la 
ciutat, promovent la sobirania alimentària, 
i reduint la nostra petjada ecològica amb 
el nou model de residus o multiplicant les 
energies renovables.

-L’Anella Verda, amb un nou plànol, un nou 
itinerari, i noves connexions per travessar 
el Cardener i la riera de Rajadell a Can 
Poc Oli, ha esdevingut un referent per a la 
ciutadania, especialment durant els mesos 
de confinament.

Emprenedors atesos
960

Empreses creades
262

Llocs de treball
318

465.000 €
per pal·liar els efectes de la 

COVID-19
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convisquin tots els vehicles, i unes voreres 
amples i agradables per als vianants.

-Avinguda dels Països Catalans: hem 
iniciat la construcció d’aquest nou vial 
que connectarà la carretera de Vic amb 
els Trullols i permetrà descongestionar i 
repensar la mobilitat a l’interior dels barris 
orientals de la ciutat, molt especialment a 
la Pujada Roja, la Font i la Sagrada Família.

Hem creat l’Àrea de Desenvolupament 
Local a l’Ajuntament on hi ha ocupació, 
emprenedoria i empresa, comerç i mercats, 
innovació i recerca i turisme i estem 
treballant per agrupar tots els serveis en 
un mateix sostre per coordinar i potenciar 
els recursos per atendre a les persones que 
busquen feina i les que en generen.

•Economia social i solidària
-Festa del riu. Trobada anual que vol donar 
visibilitat a l’economia social i solidària i de 
la cultura transformadora, generar espais 
de debat per una Manresa més equitativa 
i respectuosa amb el medi ambient, amb 
l’entorn i les persones.
-Hem contribuït a fer realitat projectes 
cooperatius com el mercat cooperatiu 
SuperCoop, situat dintre del mercat 
Puigmercadal,  i la Raval, que es una 
cooperativa d’habitatge també situada al 
Centre Històric de la ciutat.
-Estem treballant en un pla estratègic per 
l’economia social i solidària.

Capitalitat i grans equipaments
Estem construint la Manresa d’avui, i 
la del demà, amb projectes ambiciosos 
i complexos, que han de permetre 
dinamitzar la ciutat, fer-la referent de la 
Catalunya Central, i orgull de manresanes i 
manresans. Amb pocs anys, tindrem la nova 
seu de la Generalitat a la Catalunya central, 

el Museu del Barroc de Catalunya, i l’embrió 
d’un metro comarcal ben integrat a la 
ciutat, amb el soterrament dels Ferrocarrils 
i noves parades. Grans projectes per a una 
gran ciutat.
-Nova seu de la Generalitat: aquest 
projecte, com pocs, implicarà un salt 
enorme en quant a la capitalitat de Manresa 
respecte al conjunt de la Catalunya Central, 
facilitant la vida a la ciutadania i a tota la 
comarca, a la vegada que serà una gran 
contribució a la dinamització del Centre 
Històric.
-El Museu del Barroc de Catalunya: les 
obres han agafat velocitat de creuer i ja 
tenim tot el finançament lligat per dotar 
la ciutat d’un equipament referent a 
nivell català, símbol de la nostra història 
i identitat, i un motor de canvi a cavall de 
Barri Antic i Escodines.

- Soterrament dels Ferrocarrils Catalans 
i metro comarcal: hem aconseguit l’acord 
per iniciar una de les transformacions 
més grans de la ciutat, el soterrament de 
la via dels Catalans des de la carretera de 

Santpedor (obrint connexions sorprenents 
entre Passeig, Poble Nou i les Bases) i el 
perllongament de la via cap al centre de la 
ciutat, a plaça Espanya o les Oques. Volem 
que aquest sigui la primera d’un conjunt 
d’actuacions per disposar d’un metro 
comarcal. La següent, la creació de noves 
parades en diversos barris de la ciutat, així 
com al Parc Tecnològic, el Parc de l’Agulla i 
Santpedor.

-Fàbrica Nova: estem treballant 
incansablement per desbloquejar el 
desenvolupament d’aquesta gran peça, per 
tal que irradiï dinamisme a tota la ciutat i 
especialment als barris propers. 

- Hem iniciat la revisió del Pla de Mobilitat, 
que serà l’origen d’alguns dels canvis més 
profunds que viurem a la ciutat els propers 
anys, posant ordre i jerarquia als mitjans 
de transport i amb una prioritat clara: els 
vianants, i és que tots som vianants.

-Adaptació a la COVID-19: vam ser àgils 
i pioners en ampliar voreres, sobretot al 
voltant d’escoles de la ciutat, i també en els 
eixos cívics que connecten diversos barris, 
perquè les persones es moguessin a peu 
amb seguretat.

-Zones 30: aquesta mesura, d’àmbit 
estatal, l’hem d’aprofitar com un revulsiu 
per clarificar els usos de la ciutat: voreres 
amples per a vianants, calçades on tots 
els vehicles vagin prou tranquil·lament per 
conviure amb seguretat.

-Rècord de viatgers del bus urbà: el 
2019, abans de la pandèmia, el bus urbà va 
arribar al seu rècord de viatgers, amb 2,2 
milions d’usuaris, i un grau de satisfacció 
molt alt per un servei tan important per als 
barris de la ciutat. L’aposta pel bus urbà es 
demostra, entre altres, amb la incorporació 
de 8 vehicles elèctrics, la meitat de la flota.

+2,2M
Usuaris bus urbà

8
vehicles elèctrics

50%
flota elèctrica
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Ara fa dos anys ens vam presentar amb un compromís de treball: 15 accions per transformar la ciutat i 
tres compromisos de país. Per això, 2 anys després, ens agrada passar comptes...
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